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CULTURALC A NOSA TERRA

O acordo ne-mativo é posíbe
Oficialistas e reintegracionistas afirman nas
X Xornadas de Língua e Literatura que pode haber un achegamento de posturas

De esquerda a direita, Souto Cabo, Henrique Monteagudo, Freixeiro Mato e Fernández Reí no debate moderado por Anxo Louzao, da CICA-Ensino .
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Son duas as esixéncias para
que un novo debate sobre a
normativa chegue a acordo:
partir das normas existentes
e, de se dar o consenso, com-
promiso de cumprimento po-
las partes. O salón de actos da
Faculdade de Ciéncias da
Educación de Santiago rebor-
daba de asistentes na mesa re-
donda celebrada ao redor da
posibilidade dun acordo nor-
mativo dentro do programa
das X Xornadas de Língua e Li-
teratura organizadas pola CIG-
Ensino e a AS-PG. Os partici-
pantes Francisco Fernández Rei
—do ILG—, Xosé Ramón Frei-
xeiro Mato —da AS-PG, José
António Souto —da AGAL— e
Henrique Monteagudo, secreta-
rio do Consello da Cultura,
mostráronse abertos á posibili-
dade de achegar posturas de
cara un consenso normativo.

O telón de fondo da mesa re-
donda de lingüístas celebrada
nas X Xornadas de Língua e Li-
teratura Galega estaba no de-
bate que meses atrás trouxo de
novo o tema á actualidade dán-
dolle novos pulos. Novas voces
manifestáronse entón a favor
dunha reforma da normativa
vixente e, entre elas, alguns re-
coñecidos escritores defende-
ron con especial forza o ache-
gamento ao portugués. Con
esas bases, os catro lingüístas
representantes de todas as op-
cións normativas existentes,
manifestáronse receptivos a de-
bater a cuestión normativa. Só
é agora que se albisca esta nova
posibilidade, cando a normati-
va oficial está a piques de cum-
prir vinte anos.

O profesor Xosé Ramón Frei-
xeiro Mato reclamou un con-
senso amplo para a reforma
normativa que non estivese
pendiente de posíbeis cambios
políticos. Despois de afirmar a
posibilidade do acordo, sentou
as bases para que fose efectivo:
a implicación dos que teñen
capacidade real e legal de mo-
dificación, o respeito polos
cauces reglamentarios e a ne-
gociación e o debate entre as
partes. Defendeu Freixiero
Mato unha via de aproxima-
ción ao portugués atendendo á
demanda dos "discrepantes" e
respondendo asimesmo ao en-
contro con Portugal que se vai
dar en ámbitos que van do
económico ao literario. "O ga-
lego ten que estar do lado do
portugués xa que forman parte
do memo sistema. Tirar por
outra opción significa que a
nosa língua seria devorada po-
lo español" afirmou o profesor
da Universidade da Coruña.
Representante na mesa da
normativa de mínimos da AS-
PO, Freixeiro manifestou que
é precisa a vontade dos impli-
cados no compromiso coa
"única via que existe que é o
diálogo e o debate sereno", a
tal altura, un deber e unha esi-
xéncia dada a "vontade
maioritária" mostrada a favor
do acordo.

O ILG, disposto a falar
O Instituto da Língua Galega
(ILG) está disposto "a falar,
sen presas", e tendo como tex-
tos de partida as normas de
1982. Asi o deixou dito o pro-
fesor Francisco Fernández Rei
—que defendeu a posición do
Comité Científico do
ILG— despois de mentar os de-
bates dos anos setenta arredor
da norma, nos que el partillou,
e deixar ver o seu "escepticis-
mo" de cara unha posíbel con-
verxéncia cos que, ao seu ver,
negan a existéncia do galego
coma língua de seu. "Non es-
tamos dispostos a retrotraer o

A metade dos centros de en-
sino de Secundaria afirman
non cumprir os mínimos le-
gais estabelecidos en canto ao
uso de galego. A aprendizaxe
da leitura e escritura en gale-
go só se fai no 17% dos cen-
tros. 0 40% das aulas de In-
fantil non imparte nada en
galego ou non chegan ás 5
horas á semana. As axudas ás
Equipas de Normalización
Lingüística disminuiron nun
50% con respeito ao pasado
curso. Os dados foron denun-
ciados nas conclusións das X
Xornadas de Língua e Litera-
tura da C1G-Ensino e a AS-

debate aos setenta, as normas
do portugués xa están inventa-
das e non precisan acordos"
afirmou o académico. As pre-
misas que defende o ILG conti-
nuan a ser que "sociolingüísti-
camente está claro que o gale-
go é un idioma, cun camiño de
elaboración própria" que, polo
tanto, "non pertence ao siste-
ma portugués". Non por iso
deixou de afirmar Fernández
Rei que o "ILG deberá explotar
máis o léxico" lusófono.
Adíantou que compria ser
"prudentes nas posíbeis modifi-
cacións" que, en todo caso, ti-
ñan que ter o visto bo da Aca-
demia Galega.

PG nas que se exisiu o cum-
primento da normativa vi-
xente e un cambio de rumo
na política lingüística da
Xunta.

"Preocúpanos profundamente
que o noso idioma perda falan-
tes a un ritmo constante. Hai
que invertir esa tendencia. Re-
clamamos unha cobertura ins-
titucional ao traballo a prol do
galego. Esixirmos dos poderes
públicos, fundamentalmente
da Consellaria de Educación,
unha nova política lingüística
que remate coa proscrición do
galego e a sua subordinación

"O acordo é desexábel, que non
exista é disfuncional para o ga-
lego como língua estándar",
afirmou o secretario do Conse-
Ilo da Cultura, Henrique Mon-
teagudo que manifestou o seu
consenso cos postulados apre-
sentados por Fernández Rei en
representación do Comité
Científico do ILG. "As diferén-
cias ortográficas convertéronse
en emblemas de grupos e iso
explica a viruléncia das discu-
sións. Debemos excluir os afáns
de protagonismos persoais e as
tentacións de capitalización de
grupos" manifestou Monteagu-
do meraras semellaba por ta-
mén as bases das conversas que,

ao español" afírmase nas con-
clusións das xornadas nas que
participaron máis de catrocen-
tos ensinantes. Inauguradas
coa conferéncia de Xosé Ma-
nuel Beiras "De Murguia a
Castelao", nos encontros im-
partiron seminarios 1W1 do
Carme Kruckenberg, Manuel
Ferreiro, Laura Tato, Pilar Pa-
llarés, Miguel Anxo Fernán
Vello, Xosé Luís González
Sende, Gonzalo Navaza, Fran-
cisco Rodríguez, Henrique Ra-
buñal, Xosé Antonio Neira
Cruz, Pilar Garcia Negro,
Agustin Garcia Paz ou Quico
Cadaval.•
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logo, explicitou en dous pon-
tos: un compromiso de saída
das partes implicadas para a
aceitación e un horizonte de es-
tabilidade para o acordo. A ne-
cesidade dunha normativa con-
sensuada non é tema aneo á
normalización lingüística e, por
iso, aproveitou Monteagudo pa-
ra laiarse dunha "política de
normalización do corpus da lín-
gua torpe por parte dos respon-
sábeis. A língua para ser normal
necesita dunhas institucións e
recursos lingüísticos e estase fa-
cendo de forma caótica e desor-
ganizada".

A história da normativa é unha
história de exclusión e a própria
realidade'impón a necesidade de
mudanzas. Eis a posición pola
que avogou José António Souto
Cabo, da AGAL, despois de re-
coñecer que "tanto dun lado co-
mo do nutro atópanse persoas
comprometidas co futuro da nosa
língua". Non evitou Souto refe-
rirse ao "uso perverso" que se fixo
da normativa da que saiu unha
"cultura oficial que continua a
ser a de unha parte" pero afirmou
asimesmo que a AGAL está dis-
posta a abrir "camiños de diálo-
go" que terian que "partir dunha
leitura ampla da normativa".

Para os organizadores das X
Xornadas de Língua e Literatu-
ra o debate demonstrou "que se
poden dar pasos importantes de
cara ao estabelecemento dun
diálogo que supere definitiva-
mente un problema que en na-
da benefícia á normalización
do idioma".*

Auséncia total do galego
no 40% das aulas de Infantil
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